
  



Szanowni Państwo,

raport jest wynikiem przeprowadzonych badań sondażowych zrealizowanych tużprzed wybuchem pandemii
SARS-CoV-2w Europie w dniach 25 września do 25 grudnia 2019 roku na bazie ogólnodostępnej ankiety
online. Polskojęzyczny kwestionariusz 14 pytań został zaadresowany do prawników w całym kraju, dzięki
pomocy i wsparciu izb adwokackich i radców prawnych (badania ilościowe CAWI na bazie ankiety
elektronicznej).

Głównym celem badania było poznanie aktualnego stanuwykorzystywaniatechnologii informatycznychi zmian
zachodzących na rynku usług prawnych w Polsce. W pierwszych pytaniach (Q1 – Q3) badałam poziom
wykorzystywania i zainteresowania wybranymi technologiami informatycznymi (IT) i ocenę ich przydatności
przezrespondentów. W drugiej części kwestionariusza(Q4 –Q7) skupiłamsię na analizie zmianzachodzących
na rynkuusługprawnych w Polsce, pytając o istniejące i nowe zjawiska(trendy) orazmodele biznesowe.

Chcąc uzyskaćaktualny obraz rynku usług prawnych w Polsce, do badania zaprosiłam adwokatów i radców
prawnych, co pozwoliło uzyskać łącznie 451 wypełnionych ankiet, stanowiących podstawę przedmiotowego
raportu.

Zapraszam do zapoznania się zwynikami raportu.

adw. dr KarolinaMania
Uniwersytet Jagielloński
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Pierwsza czĤłĚ ankiety (Q1 - Q3) zostaķa dedykowana ocenie wpķywu technologii informatycznych na rynek 
usķug prawnych w Polsce. Zbadano stopieĸ wykorzystywania i zainteresowania poszczególnymi systemami 
�m.in. podpisem elektronicznym, elektronicznę bazę informacji prawnej, systemem zarzędzania kancelarię 
prawnę/dziaķem prawnym , ocenĤ ich wpķywu na poszczególne obszary pracy prawnika �m.in. bezpieczeĸstwo 
danych, wspóķpracĤ sektorowę i szybkołĚ obsķugi klienta  oraz stosunek badanej grupy do wykorzystywania 
sztucznej inteligencji.   

 

 

Q1. Które z wymienionych technologii informatycznych aktualnie wykorzystuje/chciaķ�a by/nie chce Pan/i 
wykorzystywaĚ w swojej codziennej pracy prawnika? 

 

 

 

Wnioski: 

x W swojej codziennej pracy prawnicy w wiĤkszołci wykorzystuję bardzo podstawowe technologie 
informatyczne: poczta e-mail, komunikatory internetowe i edytory tekstu.  

x Najbardziej poŒędanymi przez prawników narzĤdziami IT sę systemy zarzędzania dokumentami, podpis 
elektroniczny i system zarzędzania kancelarię prawnę/dziaķem prawnym.   

x Wysoki stopieĸ niepewnołci budzę w prawnikach systemy online do rozstrzygania sporów na drodze 
pozasędowej.   

x NajwiĤkszę niechĤĚ budzi w prawnikach system zarzędzania zapytaniami ofertowymi. 

 

 



 

Q2. Jak ocenia Pan/i wpķyw wykorzystywania technologii informatycznych na poszczególne obszary pracy prawnika?  

 

 

 

 

 

 

Q3. Jak ocenia Pan/i przydatnołĚ wykorzystania sztucznej inteligencji w zakresie wskazanych poniŒej usķug prawnych?

 

Wnioski: 

x Prawnicy do 35 roku Œycia deklaruję najwyŒszę przydatnołĚ wykorzystywania sztucznej inteligencji w zakresie 
usķug prawnych.  

x W zakresie rozwięzaĸ wykorzystujęcych sztucznę inteligencjĤ prawnicy najwyŒej oceniaję przydatnołĚ 
systemów przetwarzania jĤzyka naturalnego. 

x Wedķug respondentów najmniej przydatnym systemem wykorzystania sztucznej inteligencji jest system 
ekspertowy.     

Wnioski: 

x Bezpieczeĸstwo danych stanowi jeden z najbardziej niepewnych obszarów wpķywu IT. 
 

x Komunikacja z klientami, szybkołĚ obsķugi klientów i jakołĚ łwiadczonych usķug prawnych stanowię najistotniejsze 
czynniki wpķywajęce na pracĤ prawników. 
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Druga czĤłĚ badania (Q4 § Q7) zostaķa dedykowana analizie rynku usķug prawnych w Polsce poprzez ocenĤ 
zjawisk wystĤpujęcych na rynku usķug prawnych m.in. automatyzacji procesów prawnych, utowarowienia                     
i wprowadzania nowych modeli biznesowych łwiadczenia usķug prawnych. Zbadano stopieĸ wiedzy 
prawników o poszczególnych trendach, jak i róŒnorodnołĚ stosowanych systemów rozliczeĸ pracy. 

 

Q4. Jak ocenia Pan/i poniŒsze zjawiska �trendy  wystĤpujęce na rynku usķug prawnych w Polsce? 

 

 
Wnioski: 

x Systemy automatyzacji tworzenia dokumentów sę w gķównej mierze wykorzystywane w kancelariach 

prawnych zatrudniajęcych od 21 do 50 osób oraz w dziaķach prawnych przedsiĤbiorstw zatrudniajęcych 

powyŒej 200 osób. 

x 49 È prawników zauwaŒa wystĤpowanie nowych modeli biznesowych łwiadczenia usķug prawnych     

(np. konsorcja, sieci franczyzowe). 

x 47 È zauwaŒa istnienie zjawiska utowarowienia usķug prawnych. 

x 52 È prawników zauwaŒa nowe formy sprzedaŒy usķug prawnych �np. sprzedaŒ online, przetargi . 

x 30 È prawników nie zauwaŒa trendu powstawania nowych zawodów w branŒy prawniczej �np. broker . 

 

 

 

 

Wnioski: 

x Poziom korzystania z outsourcingu przez 

prawników pracujęcych w kancelariach 

prawnych i dziaķach prawnych plasuje siĤ       na 

podobnym poziomie.  

Q5. Czy wykonujęc pracĤ prawnika powierza Pan/i łwiadczenie usķug prawnych podmiotom zewnĤtrznym? 

 

6. Czy wykonujęc pracĤ prawnika powierza Pan/i łwiadczenie usķug prawnych podmiotom zewnĤtrznym 



 
Q6. System rozliczania pracy prawnika oferowany w Pana/i miejscu pracy ma charakter: 

 

 

 

  

 

 

Wnioski: 

x Najbardziej popularne systemy rozliczania pracy prawnika maję charakter projektowy lub bazuję na kalkulacji 

czasu.

Q7. Jaki ma Pan/i stosunek do zmiany swojej specjalizacji w zwięzku z tworzeniem nowych zawodów na 
rynku usķug prawnych �np. broker, prawnik-programista)? 

 

7. Jaki ma Pan/i stosunek do zmiany swojej specjalizacji w zwięzku z tworzeniem nowych zawodów na rynku usķug prawnych �np. 
broker, prawnik-programista)? 

Wnioski: 

x Niepokojęcy odsetek prawników 

(35%) nie widzi ewentualnego 

zagroŒenia, ani koniecznołci zmiany 

swojej specjalizacji. 
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Wyniki badania powstaķy na podstawie analizy danych zgromadzonych w badaniu ilołciowym CAWI na bazie ankiety 
elektronicznej dostĤpnej online w okresie od 25 wrzełnia do 25 grudnia 2019 r., tuŒ przed wybuchem pandemii 
SARS-CoV-2 w Europie. üęcznie zgromadzono 451 ankiet. 

PķeĚ 

 

Wiek 

 

 

 

Forma organizacyjna miejsca pracy (jako prawnik) 

 

 

WielkołĚ zatrudnienia w miejscu pracy 

 

 

Podstawowa forma zatrudnienia 

 

 



 

Kategoria zawodowa 

 

 

 

 

 

 

Siedziba miejsca pracy (województwo) 

  



Komentarze 

 

Prawnicy w Polsce wydaję siĤ byĚ 
stosunkowo zachowawczę grupę, 
niepewnie podchodzęcę do wpķywu 
technologii informatycznych na swoję 
codziennę pracĤ i sferĤ zawodowę. 
Zadziwiajęco wysoki odsetek prawników nie 
dostrzega istotnych trendów rynkowych do 

których m.in. naleŒy powstawanie nowych zawodów w 
obrĤbie badanej branŒy. Jednoczełnie prawnicy bywaję 
skrajnie niezgodni w ocenie wybranych narzĤdzi IT np. 
systemów online do rozstrzygania sporów na drodze 
pozasędowej. Ten stan wywoķuje wraŒenie braku refleksji na 
temat wizji przyszķołci badanej profesji, co moŒe łwiadczyĚ o 
nieprzygotowaniu na nadchodzęce zmiany.  

Z przeprowadzonych badaĸ wynika, Œe bezpieczeĸstwo 
danych stanowi jeden z najbardziej niepewnych obszarów 
wpķywu IT na pracĤ prawników. NajwyŒszy odsetek osób 
dopatrujęcych siĤ pozytywnego wpķywu znajduje siĤ w 

grupie wiekowej miĤdzy 18, a 25 rokiem Œycia. Równoczełnie 
najwiĤcej negatywnych aspektów dopatruję siĤ osoby 
powyŒej 46 roku Œycia. ZauwaŒony rozdőwiĤk stanowi duŒy 
problem, szczególnie istotny dla mķodych prawników, 
wchodzęcych na rynek pracy. JuŒ na poziomie edukacji 
uczelnianej, mķodzi prawnicy powinni byĚ ułwiadamiani 
zarówno o aktualnej ofercie rynkowej narzĤdzi IT 
potencjalnie usprawniajęcych ich pracĤ, jak i o szeregu 
zagroŒeĸ na jakie sę naraŒeni przenoszęc swoję pracĤ do 
sieci. 

adw. dr Karolina Mania 

Adwokat, doktor nauk prawnych Uniwersytetu 
Jagie]]aĸmkiega� adiq_kp w I_mpypqcie Eka_a^ii� Fi_a_mbw i 
Zal|ęd|a_ia _a Wyd|ia]e Zal|ęd|a_ia i Ka^q_ikacji 
Siaķec|_ej UJ� Aqpalka iqb]ikacji _p� wiķywq pech_a]agii _a 
wybla_e gaķĤ|ie ilawa� Akpqa]_ie ilawad|i bada_ia _aqkawe 
_ad bla_Œę ]ega] pech w Pa]mce�  

Usķugi prawne sę zwierciadķem, w którym 
przeględa siĤ polska gospodarka i 
spoķeczeĸstwo. Wyniki raportu DESI 2020 
mówięcego, Œe cyfrowo jestełmy na 22 na 
27 krajów UE nie kķamię. Raport pokazuje, Œe 
polscy prawnicy sę sķabo przygotowani do 

pracy w cyfrowym łwiecie i cyfrowej gospodarce.  

Czy sytuacja siĤ zmieni? Zapewne tak i to z kilku powodów. 
Po pierwsze, nawet w Polsce widaĚ, Œe firmy z sektora 
wysokich technologii to najlepsi, najstabilniejsi i § popatrzcie 
na gieķdĤ! § najmoŒniejsi klienci. Oni potrzebuję prawników 
rozumiejęcych ich branŒĤ, mówięcych ich jĤzykiem i wreszcie 
wykorzystujęcych te same narzĤdzia. Coraz wiĤcej 
klasycznych branŒ �bankowołĚ, produkcja  takŒe nie na 
wyrost deklaruje cyfrowę transformacjĤ.  Po drugie, kaŒda 
technologia, jełli chce siĤ upowszechniĚ staje siĤ 
«niewidzialna dla uŒytkownika. 

Prawnicy bĤdę korzystaĚ ze sztucznej inteligencji nie wiedzęc, 
Œe to robię! Po trzecie, poszukiwanie oszczĤdnołci. Ta sama 
lub lepsza jakołĚ za niŒszę cenĤ lub w krótszym czasie? 
Najlepszy motywator na łwiecie! Po czwarte, wiem Œe trudno 
w to uwierzyĚ, ale przed nami globalizacja takich zawodów 
jak prawnicy. I to IT jest tego przyczynę. Bez wzglĤdu na 
liczbĤ przyczyn bardzo szybko zobaczymy silne 
zróŒnicowanie w zawodach prawniczych, pozycji kancelarii, 
wysokołci ich dochodów itd. U őródķa tego zróŒnicowania 
bĤdę umiejĤtnołci cyfrowe. 

Michaķ Jaworski  

Dylekpal dm� mplapegii pech_a]agic|_ej� c|ķa_ek |al|ędq 
Miclamafp mi� | a�a� C|ķa_ek Glqpy Roboczej ds. Ochrony 
Danych Osobowych przy Ministerstwie Cyfryzacji. 
Wiceil|ewad_ic|ęcy Rady Pa]mkiej I|by I_fal^apyki i 
Te]eka^q_ikacji� Regq]al_ie iqb]ikqje w «IT Plafemmia_a] i «IT 
w Ad^i_implacji� 

  



Raport ¬Wykorzystywanie technologii 
informatycznych i zmiany na rynku 
usķug prawnych w Polsce zawiera 
wiele ciekawych danych do analizy 
polskiego rynku usķug prawnych oraz 
stosunku polskich prawników do 

technologii. Mam nadziejĤ, Œe zapowiadana cyklicznołĚ jego 
przeprowadzania pozwoli na przełledzenie tempa zmian w 
tym zakresie. A tempo to jest z jednej strony szybkie § gdyŒ 
jeszcze 3-4 lata temu niewielu prawników uwaŒaķo, Œe 
technologie maję istotne znaczenie dla ich branŒy § a z 
drugiej bardzo wolne, gdyŒ wystĤpuje duŒa przepałĚ 
pomiĤdzy deklaracjami prawników a realnie 
wykorzystywanymi przez nich narzĤdziami. 

Prawnicy interesuję siĤ nowymi narzĤdziami, wielu z nich 
�okoķo 20È respondentów  uwaŒa, Œe rozwięzania 
wykorzystujęce sztucznę inteligencjĤ mogę byĚ przydatne w 
usķugach prawnych, jednak w rzeczywistołci ponad 90È z 
nich korzysta tylko z najbardziej podstawowych narzĤdzi § 
edytora tekstu, poczty elektronicznej i elektronicznej bazy 
informacji prawnej. 

Co ciekawe, zaledwie 20 % korzysta z systemów do 
zarzędzania dokumentami, choĚ to wydaje siĤ wynikaĚ 
gķównie z tego, Œe ponad 50È respondentów pracuje w 
niewielkich kancelariach skķadajęcych siĤ z od 1 do 5 
prawników. TakŒe tylko 35È prawników korzysta z podpisu 
elektronicznego. 

Z drugiej strony jest niewielka grupa prawników, która 
deklaruje korzystanie z wielu bardziej zaawansowanych 
technologii § takich jak systemy zarzędzania projektami czy 

automatyzacja tworzenia dokumentów prawnych. Grupa ta 
ma jednak swoje lustrzane odbicie w postaci znacznie 
wiĤkszego grona prawników, którzy otwarcie deklaruję swój 
brak zainteresowania uŒywaniem takich narzĤdzi. 

Takie wyniki badania pokazuję jasno, Œe niezaleŒnie od 
naturalnej intelektualnej ciekawołci łrodowiska 
prawniczego, dzieli siĤ ono wyraőnie na trzy grupy pod 
wzglĤdem realnego korzystania z technologii.  

Jest grupa innowatorów, którzy testuję róŒne technologie i 
czĤłĚ z nich wykorzystuję, jest grupa tych, którzy wykazuję 
zainteresowanie technologiami, jednak gķównie teoretyczne, 
oraz grupa prawników dołĚ negatywnie nastawionych do 
wprowadzania nowych technologii do swojej praktyki. 

MyłlĤ, Œe kolejne badanie § przeprowadzone juŒ w trakcie 
pandemii COVID-19 § pokaŒe zmianĤ w tym nastawieniu. Co 
prawda naszkicowany wyŒej podziaķ, nieco zbliŒony do 
podziaķu na grupy peletonu kolarskiego, utrzyma siĤ, ale 
zapewne zmienię siĤ proporcje pomiĤdzy tymi grupami.  

Aby peleton mógķ jechaĚ dalej, musi bowiem uwzglĤdniaĚ 
zmieniajęce siĤ okolicznołci zewnĤtrzne, a te wymuszaję 
stosowanie technologii. 

r. pr. Tomasz Zalewski 

Radca prawny, partner w kancelarii Bild Ë Bild� |aķaŒycie] 
Fq_dacji Lega]Tech Pa]mka� kpbla ad ���� l� iaiq]aly|qjĤ 
wied|Ĥ _a pe^ap mpamawa_ia _al|Ĥd|i pech_a]agic|_ych w 
pracy prawników 

 

Ćrodowiskowa konserwatywnołĚ wzglĤdem 
sposobu wykonywania zawodu 
prawniczego powoli ustĤpuje 
innowacyjnołci i otwartołci umysķów 
mķodszych pokoleĸ. Coraz wiĤksza grupa 
prawników dostrzega zmieniajęce siĤ 

trendy rynkowe (m.in. specjalizacja, standaryzacja, 
automatyzacja  i wymianĤ pokoleniowę odbiorcy usķug 
prawnych. KoniecznołĚ usprawnienia i optymalizacji 
procesów biznesowych kancelarii lub dziaķów prawnych oraz 
pojawienie siĤ nowych form łwiadczenia usķug w sposób 
naturalny prowadzi do zwiĤkszenia zapotrzebowania na 
rozwięzania informatyczne. ZauwaŒalnym zjawiskiem na 
łwiatowych rynkach jest równieŒ «utowarowienie usķugi 
prawnej, a takŒe wprowadzenie tzw. alternatywnych modeli 
rozliczeĸ. Wpķynie to znaczęco na wzrost zapotrzebowania 
rynku prawnego na rozwięzania LegalTech. 

Wyniki badaĸ przedstawionych w raporcie jednoznacznie 
wskazuję, Œe informatyzacja branŒy usķug prawnych to proces 
nieodwracalny. Sytuacja dķugotrwaķej pandemii COVID-19 
ten proces tylko przyłpieszy. Pozwoli to polskim 
producentom LegalTech na pozyskanie szerszego krĤgu 
odbiorców i w konsekwencji pozyskanie łrodków na rozwój 
istniejęcych rozwięzaĸ oraz stworzenie nowych. Dalsza 

ewolucja usķug prawnych nie moŒe siĤ bowiem odbyĚ bez 
technologicznego partnera prawnika. 

Rozwięzania LegalTech to przyszķołĚ branŒy prawnej. 
PĤdzęcego pocięgu o nazwie «Ewolucja nikt juŒ nie 
zatrzyma. Jestem jednak optymistycznie nastawiony. MyłlĤ, 
Œe branŒa prawna poradzi sobie z adaptację do nowej 
sytuacji rynkowej.  

Zmiany te nie ominę równieŒ przyszķych absolwentów 
wydziaķów prawa. Z jednej strony istnieje duŒe 
prawdopodobieĸstwo zmniejszenia zapotrzebowania 
kancelarii na stanowiska asystentów prawnych i mķodych 
prawników. Z drugiej strony, ewolucja branŒy prawnej stawia 
przed nimi szereg nowych moŒliwołci zawodowych 
zwięzanych z LegalTech i usķugami pomocniczymi. 

adw. Przemysķaw Barchan 

Adwakap� |aķaŒycie] Balcha_ Lega]� c|ķa_ek ^�i_� Eqlaiea_ 
Legal Tech Association. Fan nowych technologii i propagator 
la|wię|aĸ Lega]Tech� Siecja]impa | |aklemq ilawa IT i _awych 
technologii, gier komputerowych i e-sportu. Doradza m.in. w 
|aklemie |al|ęd|a_ia ilajekpe^ ilaw_y^ 

 



Szczegóķowa analiza danych pochodzęcych 
z badania wykazaķa, Œe odsetek 
spoķecznołci prawniczej dysponujęcy 
szerokim wachlarzem systemów 
informatycznych jest znikomy. NajwiĤkszę 
dostĤpnołcię technologii cieszę siĤ 

prawnicy w dziaķach prawnych duŒych firm oraz w 
kancelariach łredniej wielkołci. Pokrywa siĤ to z moimi 
dołwiadczeniami jako dyrektora firmy technologicznej, która 
oferuje swoje usķugi branŒy prawniczej. To wķałnie duŒe firmy 
z listy Fortune 500 oraz odwaŒni menedŒerowie kancelarii 
łredniej wielkołci (do 50 os.) § dziaķajęc w sposób zwinny  
i agresywny § sę aktualnie motorami zmian w branŒy. 

Zaskakujęce wydaje siĤ, Œe ponad 1/3 respondentów nie 
dostrzega wpķywu technologii na wspóķpracĤ sektorowę, 
specjalizacjĤ usķug czy powstawanie nowych zawodów - czyli 
na czynniki, które aktualnie najbardziej ksztaķtuję rynek! Czy 
wspóķpraca kilku kancelarii nad wspólnym projektem dla 
duŒego odbiorcy korporacyjnego jest dzisiaj moŒliwa bez 
nowoczesnych systemów komunikowania siĤ? Czy moŒna 
sobie dzisiaj wyobraziĚ specjalistĤ od ochrony znaków 
towarowych bez zaawansowanego systemu porównywania 
milionów grafik z baz danych w wielu jurysdykcjach? Czy nie 
potrzeba juŒ dzisiaj, teraz, prawników programistów i 
testerów prawa, którzy zaprogramuję oraz dokonaję 
wszelkich moŒliwych ´ataków´ na akty prawne zanim np. 
kodeks drogowy zostanie zaimplementowany w formie kodu 
komputerowego w autonomicznych pojazdach?  

Nowe technologie nie oznaczaję jedynie digitalizacji 
istniejęcych procesów. To duŒo wiĤcej niŒ usprawnienie 
pracy. Nowe moŒliwołci technologiczne oznaczaję przede 
wszystkim moŒliwołĚ wdroŒenia nowych modeli 

biznesowych oraz nowych modeli funkcjonowania cyfrowych 
spoķeczeĸstw, w których podstawĤ stanowię 
zautomatyzowane usķugi. JuŒ dzisiaj dokonuje siĤ umów, 
których integralnę czĤłcię sę algorytmy wbudowane w 
funkcjonujęce organizacje �nie zapķacisz raty za leasing, 
automat unieruchomi ciĤŒarówkĤ . Na naszych oczach akty 
normatywne banków i instytucji finansowych przestaję mieĚ 
formĤ dokumentowę i zamieniaję siĤ w bazy danych. MoŒna 
siĤ temu przyględaĚ lub § jak nasza firma § wzięĚ udziaķ w tych 
zmianach tworzęc nowe systemy, które  
z pewnołcię wywrę piĤtno na procesie stanowienia prawa w 
rozwiniĤtych instytucjach i krajach. Ta cyfrowa rewolucja nie 
tylko trwa, ale równieŒ przyspiesza  
w trybie wykķadniczym. Jak w kaŒdej rewolucji § bĤdę tacy, 
którzy na niej zyskaję i bĤdę tacy, którzy stracę.  

Ten raport powinien stanowiĚ ostrzeŒenie dla osób 
ksztaķtujęcych przyszķołĚ branŒy prawniczej w Polsce,  
w tym osób odpowiedzialnych za edukacjĤ, badania  
i rozwój. Wydaje siĤ, Œe spora czĤłĚ łrodowiska moŒe nie byĚ 
łwiadoma skali nadchodzęcych zmian  
i § przede wszystkim § korzyłci, ale równieŒ zagroŒeĸ  
z nich wynikajęcych. 

Tomasz Lachor 

Dyrektor centrum badawczo-rozwojowego Legalcluster. Od 
15 ]ap |aj^qje miĤ pla_mfal^ację cyflawę w bla_Œach 
iladqkcyj_ej� dymplybqcyj_ej� ba_kawałci i fi_a_mach� Od  
3-ech ]ap d|iaķa w bla_Œach LegalTech i RegTech. Legalcluster 
jemp Zķapy^ Palp_ele^ Miclamafp d|iaķajęcy^ w abm|al|e 
la|wię|aĸ pech_a]agic|_ych d]a bla_Œy prawniczej, 
ba_kawałci i fi_a_mbw (compliance). 

 
Kontakt 

 
Szanowni Paĸstwo, 

  
bardzo dziĤkujĤ za połwiĤcony czas i zapoznanie siĤ z trełcię raportu. Jak juŒ wspominaķam, badania sondaŒowe 
zostaķy zrealizowane w dniach 25 wrzełnia do 25 grudnia 2019 roku. Wybuch pandemii SARS-CoV-2 skķoniķ mnie 
do powtórzenia badaĸ i ponownej oceny stanu wykorzystywania technologii informatycznych i zmian zachodzęcych 
na rynku usķug prawnych w Polsce w nowej rzeczywistołci zdominowanej przez komunikacjĤ elektronicznę. Wyniki 
ukazujęce postĤpujęcę zmianĤ postrzegania rynku i zachodzęcych w branŒy trendów zostanę opublikowane 
wkrótce. 

 
W razie pytaĸ będő chĤci wspóķpracy zapraszam do kontaktu pod adresem: karolina.mania@uj.edu.pl 

 
adw. dr Karolina Mania (UJ) 
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PodziĤkowania dla firmy Legalcluster za wsparcie w przygotowaniu raportu.  
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